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LA SRA. PRESIDENTA:

Senyores i senyors diputats. Començam la comissió. Hi ha
substitucions?

EL SR. ORFILA I PONS:

Ramon Orfila substitueix Catalina Bover.

EL SR. VIDAL I BIBILONI:

Guillem Vidal substitueix Joan Robert Masdeu.

EL SR. ROVIRA I DE ALÓS:

Mauricio Rovira sustituye a Juan Verger.

EL SR. PORTELLA I COLL:

Josep Portella substitueix Margalida Thomàs.

I.1) Compareixença RGE núm. 4354/96, presentada pel
Govern de la CAIB, de l'Hble. Sra. Consellera de Presidència,
per tal d'informar sobre el II Pla d'Igualtat de la Dona.

LA SRA. PRESIDENTA:

Abans de començar el primer punt de l'ordre del dia, dir-los
que la compareixença de la consellera per tal d'explicar el Pla
d'Igualtat de la Dona ha estat retirat pel Govern, mitjançant
l'escrit RGE núm. 4902/96, atès que durant la tramitació
reglamentària de l'esmentat pla, ja explicarà el seu contingut i
finalitats, per la qual cosa passarem directament a debatre el
primer punt de l'ordre del dia, que fa referència a ...

EL SR. PORTELLA I COLL:

Una qüestió d'ordre.

LA SRA. PRESIDENTA:

Sí, senyor.

EL SR. PORTELLA I COLL:

Vull manifestar el parer d'Esquerra Unida per no haver
suspès aquesta comissió, particularment després d'haver estat
retirada la compareixença de la Sra. Estaràs, i mantenir la
comissió només amb un sol punt, amb el que representa de cost
per al Parlament aquesta comissió per un sol punt. Vull fer
saber el rebuig d'Esquerra Unida pel manteniment d'aquesta
comissió d'avui.

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies. Jo, per part meva, li vull expressar que
vàrem pensar si s'havia de suspendre aquest punt, però
distints membres d'aquesta comissió pensaren que no era
oportú, i aquesta presidència ha mantingut l'ordre del dia pel
que fa referència al segon punt.

II.1) Proposició no de llei RGE núm. 2308/96,
presentada pel Grup Parlamentari Socialista, relativa a
creació d'un allotjament protegit a Ciutadella.

Passarem a debatre la Proposició no de llei RGE núm.
2308/96, presentada pel Grup Parlamentari Socialista,
relativa a creació d'un allotjament protegit a Ciutadella. Té
la paraula per defensar aquesta proposició no de llei el
diputat Sr. Miquel Gascon.

EL SR. GASCON I MIR:

Sí, Sra. Presidenta. El Grup Socialista presenta una
proposició no de llei per a la creació d'un allotjament
protegit o un pis tutelat o un pis assistit a Ciutadella, que va
tenir entrada en aquest parlament el 17 d'abril del 96. Hem
de tenir en compte que des dels últims deu anys, a rel de la
publicació, el 1985, de l'informe de la comissió ministerial
per a la reforma de l'atenció psiquiàtrica i després la Llei
general de sanitat del 1986, l'atenció als problemes
psiquiàtrics, tant des del punt de vista assistencial com des
del punt de vista preventiu, han experimentat una profunda
transformació. 

Així, s'enfatitza sempre que la integració de la salut
mental ha d'estar dins la resta de les activitats del sistema de
la salut, diu la Llei general de sanitat a l'article 20: "Se
potenciarán los recursos asistenciales a nivel ambulatorio y
los sistemas de hospitalización parcial y atención a domicilio
que reduzcan al máximo posible la necesidad de
hospitalización". S'incideix, així mateix, en la necessitat de
programar alternatives a l'hospital psiquiàtric, basades en la
creació d'estructures necessàries per assegurar l'adequada
rehabilitació i reinserció social dels malalts, malalts crònics,
comptant per a aquest fi, amb la necessària col•laboració i
coordinació amb els serveis socials, i es preconitza, en fi,
que l'assistència psiquiàtrica es realitzi als hospitals
generals.

Aquest és l'únic referent legal, ja que no existeix un pla
de salut mental específic per a les Illes Balears. A Menorca,
els malalts mentals aguts són ingressats a l'hospital de
l'Insalud, que té una unitat amb set llits i tres metges, i hi ha
un tipus de malalt que es cronifica, que precisa un ingrés de
llarga estada que és traslladat a l'hospital psiquiàtric,
dependent de Gesma, amb les despeses a càrrec del Consell
Insular de Menorca. Entre mig hi ha un tipus de malalts que
poden aconseguir en un moment donat un grau d'autonomia
i l'adquisició d'uns hàbits personals i socials, que
afavoreixin la integració d'aquestes persones al seu entorn
social, i aquí surten els anomenats pisos tutelats o pisos
assistits i els centres de dia.
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A Menorca hi ha un centre de dia que és el Centre del Milà,
prop de Maó, normalment es troba saturat, que cobreix l'atenció
d'aquest tipus de malalts. Seria prudent, probablement,
l'existència d'un centre similar a Ciutadella, a la zona de ponent,
perquè molts malalts d'aquella zona es traslladen diàriament, ja
sigui amb cotxes particulars o amb un cotxe del Consell Insular,
al Centre del Milà. La no existència d'aquest centre a
Ciutadella, no justifica que no existeixi un pis tutelat, malgrat
pensam que hi hauria d'haver les dues estructures. A aquest pis
hi podrien anar malalts que no tenen família o que aquesta
família es troba desestructurada, que tenen un cert grau
d'autonomia i capacitat de cuidar-se ells mateixos. D'aquests
malalts n'hi ha diversos a l'illa, un d'elles, fins i tot, una malalta,
va ser remesa a un pis tutelat a Barcelona amb unes despeses
prou importants a càrrec del Consell Insular.

És per això que el Grup Socialista va presentar una esmena
el passat desembre per a la cessió per part de l'Ibavi d'un pis a
Ciutadella i va ser acceptada per unanimitat. Han passat nou
mesos i no s'ha fet cap passa en aquest sentit. Per això es
presenta aquesta proposició no de llei, instant el Govern a la
creació d'un allotjament protegit a Ciutadella, atès que és la
Conselleria de Sanitat la responsable de desenvolupar
programes adequats de reinserció i la creació d'estructures
residencials i rehabilitadores.

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sr. Gascon. Grups que vulguin intervenir?
Per part del Grup Mixt, té la paraula el Sr. Balanzat.

EL SR. BALANZAT I TORRES:

Gràcies, Sra. Presidenta. Simplement per anunciar que el
Grup Mixt donarà suport a aquesta proposició no de llei. Moltes
gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Grups que vulguin intervenir? Per part del Grup Popular, té
la paraula la diputada Sra. Alberola.

LA SRA. ALBEROLA I MARTÍNEZ:

Moltes gràcies, Sra. Presidenta. Dir que el nostre grup
donarà suport a aquesta proposició no de llei per dos punts que
a continuació exposaré.

En primer lloc, perquè efectivament, tal com ha anunciat
el portaveu del Grup Socialista, es va aprovar als
pressuposts d'aquesta comunitat autònoma per a l'any 1996,
la cessió d'un pis per part de l'Ibavi per a la creació d'aquest
pis tutelat. I en segon lloc, també vull anunciar que,
evidentment, a part que el Grup Socialista fes aquesta
esmena als pressuposts de la Comunitat Autònoma, també
està planificat en aquest sentit a Menorca per tot el que ha
exposat en l'aspecte legislatiu el Sr. Gascon, diputat del
Grup Socialista, també des del Consell Insular es va fer un
acord amb l'Insalud en aquest sentit, que Insalud assumís el
que seria l'hospitalització dels malalts aguts, a Verge de
Monte Toro, a Menorca, com hospital general de referència,
i que el Consell Insular se n'ocuparia, tendria ànsia de tot el
que seria la part assistencial, en aquest sentit dir que la
planificació que duim a terme seria la creació de dos centres
de dia, per a aquests malalts mentals crònics, un d¡ells
efectivament és situat a Es Milà, molt a prop del centre urbà
de Maó, i que també per part del Consell Insular de
Menorca hi havia el compromís de fer un centre de dia a
Ciutadella pel caràcter de bipolaritat que ofereix la nostra
illa, i que realment s'havia pensat que la ubicació més
correcta seria l'antic ambulatori de Ciutadella que és
propietat de la Tresoreria de la Seguretat Social, però també
saben els diputats per Menorca que s'ha firmat un conveni
de cessió d'ús, i que hi ha un compromís tant per part del
Consell Insular com per part del Govern balear de fer la
remodelació d'aquest edifici per tenir el centre de dia de
malalts mentals crònics a Ciutadella. També està previst
dins la planificació dur a terme la creació d'aquests pisos
tutelats, un per part de l'Associació de malalts mentals de
Menorca, a través de la federació nacional s'ha aconseguit
una partida pressupostària de 6.500.000 aproximadament,
l'altre dia se'ls va fer la concessió i se'ls va comunicar, i que
per part del Consell Insular, i per l'aprovació d'aquesta
esmena als pressuposts, el compromís de fer també un pis
tutelat a Ciutadella.

S'ha de dir, doncs, que el nivell de converses amb el
Govern va per prou bon camí, que l'Ibavi és conscient
d'aquesta esmena i que estam intentant veure quina seria o
com es pot articulat aquest conveni amb el Consell Insular
perquè tan abans com sigui possible, el pis tutelat a
Ciutadella pugui ser una realitat.

Per tant, donarem suport, per tots aquests motius
exposats, a la proposició no de llei que presenta el Grup
Parlamentari Socialista. Gràcies, Sra. Presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sra. Diputada. Pel torn de rèplica, té la
paraula el Sr. Gascon.

EL SR. GASCON I MIR:

Sí, Sra. Presidenta, només per agrair als grups que
donaran suport a aquesta proposició no de llei. Comentar tan
sols que a veure si a més del pis tutelat, es posen els mitjans
necessaris tan aviat com sigui possible perquè el centre de
dia aquest de Ciutadella, que des de l'any 95 s'ha
d'inaugurar, el puguem inaugurar durant l'any 97. Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sr. Diputat. Sí, en torn de contrarèplica,
té la paraula la Sra. Alberola.
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LA SRA. ALBEROLA I MARTÍNEZ:

Moltes gràcies, Sra. Presidenta. Dir al portaveu del Grup
Socialista que realment sí que pensam que l'atenció als malalts
mentals crònics de Ciutadella és un tema pendent, que
l'ambulatori s'ha retardat per motius pressupostaris, però que ja
està en converses i pràcticament consolidat que l'atenció de
malalts mentals crònics com a centre de dia es podrà fer a la
finca de Sant Miquel, que és propietat de l'ajuntament de
Ciutadella, de forma provisional, i que també tenim un
programa, d'un conveni firmat amb l'Inem, per donar atenció
ambulatòria amb educadors de carrer en aquests malalts que
tampoc no poden estar en un centre de dia. Moltíssimes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies. Aquesta presidència entén, per les
intervencions que aquesta proposició no de llei es pot donar
aprovada per assentiment. Moltes gràcies, senyores i senyors
diputats. S'aixeca la sessió.
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